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مجروح شدن 4 مامور انتظامی در لرستان
درپی درگیری بــا قاچاقچیان، رئیس پلیس امنیت 
و چهار نفر از ماموران انتظامی شهرســتان الیگودرز 
لرستان مجروح شــدند.  جعفر گودرزی، دادستان 
الیگودرز لرستان امروز )ششم شهریور ماه( بیان کرد: 
دوشنبه شب گذشته، تیم عملیاتی نیروی انتظامی با 
هدف امحای مزارع ماریجوانا در مناطق صعب العبور 
رفته بود و در عملیاتی که دیروز انجام شد، قاچاقچیان 
مواد مخدر با ماموران نیروی انتظامی درگیر شدند. 
وی ادامه داد: درپی این درگیری، پنج نفر از ماموران 
انتظامی الیگودرز از جمله رئیس پلیس اطلاعات و  

امنیت نیروی انتظامی با سلاح گرم مجروح شدند.
 او گفت: پس از شناسایی تعدادی از عوامل مرتبط 
بــا قاچاقچیان و این درگیری ها، با دســتور قضایی 
دستگیر شدند. تحقیقات بیشتر برای بازداشت دیگر 

متهمان انجام می شود.

 دستگیری سرکرده باند کلاهبرداری 
در پوشش فروش تجهیزات پزشکی

رئیس مرکز عملیــات ویژه پلیــس آگاهی فراجا، 
گفت: با تلاش کارآگاهان ســرکرده باند حرفه ای و 
کلاهبرداری که از طریق تبلیغات گسترده و بستن 
قراردادهای کلان با مراکز پزشــکی و درمانی، مبالغ 
هنگفتی را اخاذی و ســپس متواری شــده بود را 
شناسایی و دستگیر کردند. سرهنگ ضرغام آذین در 
تشــریح این خبر ، اظهار کرد: در پی شیوع بیماری 
کرونا و گسترش آن در ســال  های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ 
و همزمــان با کمبودهای موجــود در زمینه تامین 
اقلام بهداشتی و نیازمندی  های عمومی به خصوص 
از جانب مراکز درمانی، موجب شــد، عده ای از افراد 
ســودجو از طریــق انجام تبلیغات واهی گســترده 
در فضای مجازی خود را در قالب فروشــنده عمده 
این تجهیــزات معرفی کنند. وی افــزود: این افراد 
شــیاد پس از اعتمادسازی اقدام به عقد قراردادهای 
بعضاً میلیاردی به خصوص با مراکز بیمارســتانی، 
مطب  های پزشکی، کلینیک  های جراحی - زیبایی 
و ... می کردند که به واســطه این قراردادها، پس از 
دریافت مبالغ هنگفتی )به ارزش ۴۰ میلیارد تومان( 
تحت عنوان بیعانه، اقدام به کلاهبرداری و ســپس 
متواری شده بودند. وی خاطرنشان کرد: کارآگاهان 
با انجام اقدامات اطلاعاتی و فنی پیچیده و همچنین 
اجرای عملیات  های پنهان در ساعات مختلف شبانه 
روز در اواخر مرداد ماه ســال جاری نهایتاً مخفیگاه 
متهم اصلی و ســرکرده باند که هویت جعلی داشت 
در تهران شناســایی و طی یک عملیات غافلگیرانه 

دستگیر و به مرجع قضایی تحویل داده شد.

 افشای تبانی یک بازیکن فوتبال 
توسط پلیس

رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری فتا گفت: با 
گزارش یک مربی فوتبال گوشــی بازیکنش را چک 
کردیم و حدود ۷۰ درصد از ادعای مربی درباره اقدام 
به شــرط بندی او ثابت شد.سرهنگ رامین پاشایی 
رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری فتا در برنامه 
»فوتبال برتر« شــبکه ۳ سیمای جمهوری اسلامی 
ایــران در خصــوص شــرط بندی در فوتبال گفت: 
متاسفانه گزارش از طرف مال باخته ها بسیار کم است و 
۶۰ درصد این پرونده ها توسط رصدهای پیش دستانه 
و طرح هــای عملیاتــی که در سراســر کشــور در 
کارگروه های خودمان داریم، به دست آمده است. وی 
افزود: در سال ۱۴۰۲ آمار کشفیات ما در شرط بندی 
فوتبالی، شناسایی ۳۳۳۸ مورد تخلف با ارائه خدمات 
غیرقانونی بود.سرهنگ پاشایی بیان کرد: کسانی که 
مبادرت به دایر کردن این ســایت های قمار یا شرط 
بندی می کنند، الگوریتم ریاضی دارند. آنها خارج از 
مرزهای آبی و خاکی این کشور سایت هایی را تحت 
عنوان بت بالا می آورند و شروع به فعالیت می کنند. 
این افراد عمدتا در کشورهایی که این فعالیت را انجام 
می دهند، مصونیت قضایی دارند در حالی که فرایند 
شــرط بندی و قمار مغایر با اصول دینی و فرهنگی 
کشور ماست.وی ادامه داد: پرونده هایی که به پلیس 
فتا می آید صرفا مربوط به فوتبال نیســت و در سایر 
رشته ها هم پرونده های شرطبندی را داریم.سرهنگ 
پاشایی گفت: برخی اوقات هنرمندان و سلبریتی ها یا 
حتی بازیکنان فوتبال به صورت سهوی یا عمدی در 
پیج های شخصی خودشان تبلیغاتی برای سایت های 
شــرطبندی انجام می دهند و پرونده های قضایی بر 
علیه شان تشکیل می شــود چراکه ما اعلام کردیم 
هرگونه تبلیــغ، ایجاد، بازی و فعالیــت در اینگونه 

سایت ها جرم است.

 تلفات بی سابقه ناشی از گرمای
 سال گذشته در آمریکا

بر اساس مطالعه ای که در مجله انجمن پزشکی آمریکا 
)JAMA( منتشر شده است، ایالات متحده بالاترین 
تعداد مرگ و میر ناشــی از گرما را در سال ۲۰۲۳ از 
زمان آغاز ردیابی در سال ۱۹۹۹ میلادی ثبت کرده 
است.به گزارش ایسنا، بر اساس داده  های این مطالعه 
که روز گذشــته )دوشنبه( منتشر شد، محققانی که 
داده های مرگ ومیر ایالات متحده را از ســال ۱۹۹۹ 
تا ۲۰۲۳ تجزیه و تحلیل کردند، دریافتند که حداقل 
۲۳۲۵ نفر در نتیجه گرمای شــدید در سال ۲۰۲۳ 
جان خود را از دســت داده اند کــه این مرگبارترین 
ســال برای تلفات ناشی از گرما در ۲۴ سال گذشته 
بوده اســت.محققان شاهد کاهش مرگ و میر ناشی 
از گرما از ســال ۲۰۰۴ تا ۲۰۱۰ بودند، اما پس از آن 
در طول دهه ۲۰۱۰ افزایش ثابتی وجود داشته است.

به گزارش آناتولی، همچنین محققان هشدار داده اند 
که گرم شدن زمین باعث افزایش بیشتر دما و مرگ و 

میر ناشی از گرما در این کشور می شود.

حوادث

 علت واقعی کمبود دارو؛ 
بدهی سنگین دولت

دولــت باید تأمیــن نقدینگی در حــوزه دارو را در 
اولویت کاری قرار دهد تا کمبود دارو برطرف شــود.

نایب رئیس ســندیکای صاحبان صنایــع داروهای 
انسانی ایران گفت: »۵ ماه طلب داروخانه ها پرداخت 
نشده است، این طلب فقط از بخش دولتی حدود ۲۷ 
همت است.« مهدی پیرصالحی نایب رئیس سندیکای 
صاحبان صنایع دارو های انسانی ایران در یک برنامه 
تلویزیونی اظهــار کرد: پیگیری ها نشــان می دهد 
که با وجــود تخصیص ارز بــه دارو، به دلیل اینکه 
پرداخت به موقع انجام نشــده، شرکت های تولیدی 
نتوانســتند مواد اولیه تهیه کنند و همین منجر به 
کمبود های دارویی در کشــور شده است. وی گفت: 
دولت بدهی های ســنگینی به بخش دارویی کشور 
دارد، به طوری کــه ۵ ماه طلب داروخانه ها پرداخت 
نشده است، این طلب فقط از بخش دولتی حدود ۲۷ 
همت اســت. پیرصالحی اضافه کرد: بیمه ها و طرح 
دارویار سهمشــان را پرداخت نکردند و این موضوع، 
عرضه دارو را تحت تأثیر قرار خواهد داد.  نایب رئیس 
ســندیکای صاحبان صنایع دارو های انسانی ایران، 
افزود: دولت باید تأمین نقدینگی در حوزه دارو را در 
اولویت کاری قرار دهد تا کمبود دارو برطرف شــود. 
وی ادامه داد: بنا بر اعلام سازمان غذا و دارو، با کمبود 
حدود ۸۰ قلم دارو مواجه هســتیم و طبق گزارش 
داروخانه ها بیش از ۲۰۰ قلم کمبود دارو وجود دارد.

ساخت گورستان جدید در تهران در 
گروی یک مجوز

لایحه ســاخت گورســتان جدید به شــورا رفت. 
رئیس کمیســیون خدمات شــهری شــورای شهر 
تهران می گوید که باید برای ســاخت گورســتان از 
شــورای عالی ترافیک مجوز دریافت شود. شهرداری 
تهران ماه پیش برای احداث گورستان جدید زمین 
»گود آبعلی« در مجاورت منطقه ۴ به مساحت ۳۵۰ 
هکتار همچنین »زمینی در ابتدای جاده ســاوه« به 
مســاحت ۲۰۰ هکتار، زمینی در محدوده ورد آورد 
با مســاحتی ۳۰۰ هکتار در منطقه ۲۲، زمینی در 
خاوران ســه راه ســیمان در منطقه ۱۵ با مساحت 
۲۰۰ هکتار و همچنین زمینی در بی بی مریم با ۳۰۰ 
هکتار را به شــورا پیشنهاد داد، اما اعضای شورا یک 
فوریت لایحه را نپذیرفتند و تاکید کردند نمی شود 
عجلــه ای در این زمینه تصمیم گرفت. شــهرداری 
دوبــاره طرح را به صورت عادی به شــورا ارائه کرد 
تا اعضا مدت زمان بیشــتری برای بررســی داشته 
باشند. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر 
مهدی پیرهادی به فارس می گوید که از مکان های 
پیشنهادی شهرداری ۲ نقطه مشکل ترافیکی دارد و 
ما اجازه احداث گورستان را در صورت تایید شورای 
عالی ترافیک خواهیم داد چرا که نمی خواهیم مشکل 

ترافیکی بهشت زهرا دوباره تکرار شود.

خبر خوش وزیر بهداشت به پرستاران
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: »بخش 
اول مطالبات به حق پرستاران به دانشگاه های علوم 
پزشکی پرداخت شــده است و رؤسای دانشگاه های 
علوم پزشــکی باید در اســرع وقت این مطالبات را 
پرداخت کنند.«دکتــر محمدرضا ظفرقندی گفت: 
خوشــبختانه با پیگیری های صورت گرفته در چند 
روز اخیر به نتایج خوبی رســیده ایم؛ روز دوشــنبه 
)۵ شــهریور( جلسه ای در سازمان برنامه و بودجه با 
حضور رئیس جمهور برگزار شــد. بخش اول جبران 
مطالبات جامعه پرســتاری دیــروز و امروز ) ۵ و  ۶  
شهریور( به دانشگاه های علوم پزشکی پرداخت شده 
و روسای دانشگاه های علوم پزشکی بایداین مطالبات 

را در اسرع وقت به پرستاران پرداخت کنند.

 توضیح وزیر ارتباطات 
در مورد اختلال دیروزاینترنت

»ســتار هاشــمی« وزیر ارتباطات با انتشار پستی 
در شــبکه اجتماعی X خبر از اختــلال اینترنت 
در ایران داد.هاشــمی، وزیــر ارتباطات در توئیتی 
نوشــت: عصرگاه دیروز و به فاصله یک ساعت دو 
مســیر ورودی اصلی و پشتیبان اینترنت کشور در 
گرجستان دچار اختلال شــده و کشور های ایران 
و عــراق و ارمنســتان تحت تاثیر قــرار گرفته اند. 
شرکت ارتباطات زیرســاخت با تمام توان در حال 
متعادل ســازی شــبکه و رفع نقص موجود است. 

اطلاع رسانی تکمیلی صورت خواهد گرفت.

کمبود نیروی انسانی در آموزش و 
پرورش

وزیر آموزش و پرورش گفت: کمبود نیروی انسانی 
داریم کما اینکه در طول ۴۰ سال گذشته داشتیم، 
اما بحران نیســت.علیرضا کاظمی با تاکید بر اینکه 
در ســال تحصیلی جدید کمبود نیروی انســانی 
داریم، اما بحرانی نیســت گفت: ســامانه نماد باید 
روز اول مهر آماده بهره برداری شــود و زنگ نماز 
نیز در تمام مناطق کشــور با حضور ائمه جمعه در 
نماز ظهر روز بازگشــایی زده شــود و طراحی این 
زنگ برعهده معاونت پرورشی و فرهنگی باشد.وزیر 
آموزش و پرورش گفت: کمبود نیروی انسانی داریم 
کما اینکه در طول ۴۰ ســال گذشته داشتیم، اما 

بحران نیست.
 وی بــا تاکید بر اینکه چالش هایــی در پروژه های 
عمرانی در مدارس از جمله آب، برق و گاز و انشعاب 
و... وجود دارد، گغت: برای برطرف کردن این مسائل 
که برخی۹۰ درصد پیش رفته اند، نیاز اســت که با 
کمی نقدینگی تلاش بیشتری صورت بگیرد تا این 

پروژه ها به اتمام برسند.

هاشور
همدلی| گــروه اجتماعی: رئیس ســازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران، در پاسخ 
به سوال »همدلی« در خصوص ایمنی برج میلاد 
گفت: موضوع دزدی این سنســورها که صحت 
ندارد. بعضی از این سنسورها قدیمی شده و دیگر 
کارآیی لازم را نداشــت. در حال حاضر هم هفت 
یا هشت سنسور در برج میلاد نصب است و این 
سنسورها در جاهای مرتفع و مهم برج میلاد نصب 
شده است. اما باید بگویم که تعداد سنسورها کم 
است و ما به حدود ۸۰ تا ۱۰۰ سنسور جدید نیاز 
داریم. تأمین این سنسورها در حدود ۵۰۰ هزار 
دلار هزینه نیاز دارد که امیدواریم شــورای شهر 

تهران در بودجه سال ۱۴۰۴ به آن توجه کند.
وی در پاســخ به پرسشی درباره وضعیت ایمنی 
آسانسورها در شهرداری تهران نیز گفت: حدود 
۱۰۰۰ دستگاه آسانسور در شهرداری تهران وجود 
دارد که هر بخش باید به ایمنی آن نظارت کند. 
در مجموع در کل شهر تهران نیز باید دستگاه های 
مربوطه و همچنین سازمان استاندارد و همچنین 

انجمن و اتحادیه مربوطه است.
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران همچنیــن در مورد تاورکرین ها نیز گفت: 
متولی تاورکرین ها سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران نیســت، اما ما دستورالعمل ا 
یمنی آن را تنظیــم کرده ایم. البته اگر حادثه ای 
در این حوزه رخ دهد، مسئول آن پیمانکار است. 
به هر حال ما هم در این حوزه از ۲۹۰۰ تاورکرین 
بازدید ایمنی کردیم و برای ۳۱۱ مورد هم مجوز 
صادر شد. وی با اشاره به وجود ۲۰۰ گود ناایمن 
در پایتخت گفت: ســازه برج میلاد سالم است و 

هیچ مشکلی ندارد.
»علی نصیری« رئیس ســازمان پیشگیری و 
مدیریت بحران شهر تهران در نشست خبری 
به ۱۴ مخاطره اولویت دار شهر تهران اشاره 
کرد و گفت: زلزله، سیل، آلودگی هوا، توفان 
و گرد و غبار، خشکســالی، قطع آب، زمین 
لغزش و فرونشســت زمین، حریق، حوادث 
ترافیکــی، حوادث مواد خطرنــاک، بیماری 
فراگیر انسانی، تهدیدات سایبری و تجمعات 
انبــوه اختلال یا قطــع بــرق از آن جمله 
است.وی با اشــاره به نقشه گسل های شهر 
تهران گفت: مناطق شــمالی و جنوبی شهر 
گســل دارند اما در مناطــق جنوبی به علت 
است.نصیری  محســوس تر  فرسودگی خطر 
اضافه کرد: پوســته زمین بــر اثر ضربات به 
عمق زمین راه پیدا کرده است، پس نزدیک 
به گســل یا نباید ساخت و ســاز داشت یا 
موارد باید رعایت شــود اما بافت فرســوده 
جنوبــی و پهنه جنوبی شــهر حتی در برابر 
ریشتر پایین تر زلزله هم آسیب پذیر هستند، 

ما باید در برابر این مساله آماده باشیم.
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران با بیان اینکه عقل سلیم بر پیشگیری تاکید 
دارد افزود: سیاســت های کلی نظام در سال ۸۴ 

که توســط رهبری ابلاغ شد و سند بین المللی 
که ۲۰۱۵ تا ۲۰۳۰ تدوین شــد توافق کرد دنیا 
به ســمت کاهش خطر برود و انــرژی اصلی بر 
پیشگیری باشد، پس باید تلاش کنیم زلزله که 
آمد کمترین مخاطرات را داشــته باشد این راه 
طولانی اســت و باید با شــتاب حرکت کنیم و 

توانستیم فصلی را در توانستن رقم بزنیم.
بودجه لازم برای ایمن سازی در تهران

نصیری در مورد بودجه لازم برای ایمن ســازی 
در شهر تهران نیز اظهار کرد: شماری از اساتید 
دانشگاه و نخبگان برنامه ایمن سازی شهر تهران 
را برای ما تدوین کردند که بر اســاس آن طی 
یک بازه ۱۰ ساله ما به ۲.۱ میلیارد دلار بودجه 
برای اجرای طرح های مقاوم ســازی در تهران 
هستیم که از این بودجه ۷۲۴ میلیون دلار آن 
برای ساختمان های عمومی، ۷۹۴ میلیون دلار 
آن برای ســاختمان های شخصی و مابقی برای 

شریان های حیاتی شهر صرف خواهد شد.
۱۶ هزار ساختمان در تهران نیازمند ارزیابی 

بود
نصیری در مورد ساختمان های ناایمن تهران گفت: 
۱۶ هزار ساختمان در تهران نیازمند ارزیابی بوده 
که ۵۵۷۳ مورد بازدید و ۳۰۷۱ مورد ارزیابی شده 
است.وی گفت: در گذشته آتش نشانی اقداماتی را 
در مورد ارزیابی ایمنی ساختمان ها از نظر حریق 
انجام داده بود که اسامی برخی از این ساختمان ها 
و … نیز منتشر شده است، اما ما آمدیم و ایمنی 
ساختمان ها را از نظر ایمنی در برابر زلزله ارزیابی 
کردیــم و در واقع ایمنی ســازه ای مورد ارزیابی 
شد، در همین راستا نیز تفاهم نامه ای را میان ۹ 

دســتگاه در داخل و خارج مجموعه شهرداری با 
دستگاه های مرتبط امضا کردیم.

نصیری ادامه داد: البته طبق قانون مدیریت بحران 
کشور وزارت مسکن و شهرسازی مسئول انجام 
این اقدامات بود که به هر دلیلی از جمله کمبود 
بودجه این کار انجام نشــد و در نهایت از ســال 
۱۴۰۱ ما در سازمان پیشگیری و مدیریت به این 
موضوع ورود کردیم. پس از ورود ما لازم داشتیم 
که معیاری برای ارزیابی وجود داشته باشد که در 
نهایت بنا شد ساختمان های بالای شش طبقه و 
همچنین اماکن مهم و پرتجمع مانند ورزشگاه ها، 
بیمارستان ها، اماکن دولتی و … ارزیابی ایمنی 

شود.
۵۵ گود رفع خطر شد

نصیری در مورد گودهای پرخطر بیان داشــت: 
تا ســال ۱۴۰۲ از مجموع ۲۵۲ گود رها شــده، 
۵۵ گود رفع خطر شــد همچنین ایمن سازی 
۲۰۰ گود ناایمن تا پایان شهریور ۱۴۰۴ صورت 
می گیرد.وی بیان داشــت: گودهای برج میلاد و 
فرهنگ ایمن سازی شدند و گود بابک زنجانی نیز 
تا حدودی ایمن سازی شده است. گودهای اشاره 
شده عمق های متفاوتی از ۱۵ متر تا ۲۲ متر دارند.

۱۱ پل در سال گذشته ایمن سازی شد
رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران 
شهر تهران در مورد ایمن سازی پل ها نیز گفت: 
۱۱ پل در سال گذشته ایمن سازی شد و هشت 
پل نیز در حال مقاوم ســازی است. همچنین 
بهسازی ۴۶ پل شامل همت-ولیعصر، بابایی-

پروین، همت-گاندی، همت-افریقا و … نیز در 
حال انجام است. در مجموع از حدود ۷۵۰ پل 

در تهران، ۶۶ پل در اولویت قرار دارد.
نصیــری بیان داشــت: برای ما در ســازمان 
مدیریــت بحران شــهر تهران حریم گســل، 
حریم و بستر رودخانه، حریم راه آهن و حریم 
کابل هــای برق جــزو حریم های مهم اســت 
که برای آن برنامه داریم و یکســری موارد و 

اولویت ها در مورد آن وجود دارد.
وی درباره اینکه چرا با توجه به اهمیت حریم ها 
برای ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران، شــهرداری تهران مجــوز چندین مورد 
ســاخت و ساز از جمله ســاخت یک هتل را در 
این محدوده صادر کرده اســت، گفت: اول اینکه 
متولی این موضوع سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران نیست و مدیریت بحران حتی 
عضو کمیسیون ماده ۵ هم نیست. مورد دیگر این 
اســت که برخی از این موارد جوسازی رسانه ای 
اســت نه به این معنا که خدای نکرده رسانه های 
ما جوسازی کرده باشند، بلکه افرادی در رسانه ها 
اظهارنظری را مطرح کردند که درســت نبود. در 
مورد ســاخت هتل که اصلاً ســاخت این هتل 
منتفی شد و موارد دیگری هم هست که واقعیت 
با آنچه که مطرح شــده یکی نیست و البته بهتر 

است از مسئولان مربوطه اش سوال شود.
بیمارستان لولاگر به دلیل مشکلات ایمنی 

تعطیل شد
همچنین اسماعیل سلیمی معاون سازمان، نیز 
گفت: ایمنی بیمارستان ها جزو خطوط قرمز و 
از اولویت های ما محســوب می شود و در همین 
راستا نیز در قرارگاه کالبدی ایمنی شهر تهران به 
طور ویژه بر این موارد نظارت داریم.وی ادامه داد: 
در همین راستا نیز ارزیابی ایمنی بیمارستان ها 
انجام شد و تعدادی ساختمان در بیمارستان ها 
به عنوان ساختمان ناایمن تشخیص داده شد. در 
مجموع تاکنون ۹۸ ساختمان در ۳۵ بیمارستان 
تهران مورد ارزیابی قرار گرفت. همچنین وضعیت 
ایمنی ۱۶۴ مرکز درمانی هم مورد ارزیابی قرار 
گرفته است.سلیمی افزود: ایمن سازی در هفت 
بیمارستان فجر، حضرت رســول، فیروزآبادی، 
شهدای فیاض بخش، شهدای یافت آباد، بوعلی 
و لولاگر آغاز شــده که در این میان بیمارستان 
لولاگر از حدود دو ماه پیش با تصمیمی که خود 
مدیران این بیمارســتان گرفتند، تعطیل شد تا 

ایمنی بیمارستان به طور کامل تأمین شود.
وی افــزود: بنابراین آنچه که بــه عنوان پلمب 
بیمارستان از سوی دستگاه قضائی منتشر شده 
صحیح نیست و این بیمارستان تعطیل شده است. 
در حال حاضر فقط بخش اورژانس بیمارســتان 

لولاگر فعال است.

»همدلی« گزارش می دهد:

برج میلاد مشکل ایمنی ندارد

همدلی| عضو هیات مدیره انجمن داروســازان ایران با اشاره به 
مطالبات انباشــته شده داروســازان و داروخانه ها و با بیان اینکه 
داروخانه ها با بدعهدی سازمان های بیمه گر بویژ تامین اجتماعی 
مواجه هستند، گفت: نه تنها سازمان های بیمه گر بلکه دخالت افراد 
غیرمرتبط، سبب بروز مشکلات متعدد برای حوزه دارو شده است.

دکتر »هادی احمدی« با اشاره به فعالیت حدود ۱۶هزار داروخانه 
در کشــور، درباره میزان مطالبات این داروخانه ها از سازمان های 
بیمه گر گفت: حدود ۱۶هزار داروخانه در کشور فعالیت می کنند و 
مجموعه اسنادی که به سازمان های بیمه گر در هر ماه ارائه  می دهند 
حدود ۶.۵ همت است. اسنادی که داروخانه های کشور در اختیار 
ســازمان های بیمه گر قرار می دهند شــامل »سهم ارز« و »سهم 
سازمان های بیمه گر« می شود و در این میان، سازمان هدفمندی 
یارانه ها مسئولیت پرداخت ســهم ارز داروخانه ها را برعهده دارد.

وی با بیان اینکه مطالبات داروخانه ها از ۳ بخش تشکیل می شود، 
توضیح داد:  »شیرخشک«، »سهم ارز« و »سهم سازمان های پایه« 
مطالبات داروخانه ها را تشکیل می دهند که مجموع این ۳ بخش 
برای تمام داروخانه ها معادل ۶.۵ همت در هر ماه اســت. با توجه 
به اینکه سازمان های بیمه گر »طرف حساب« داروخانه ها هستند، 

داروخانه ها اسناد و مدارک خود را در اختیار آنها قرار می دهند.
لزوم پرداخت مطالبات طی یک ماه بر مبنای قانون

عضو هیات مدیره انجمن داروسازان ایران با اشاره به اجرای »طرح 
دارویــار« از تیرماه ۱۴۰۱، افزود: هنگامی که اجرای طرح دارویار 
آغاز شــد، تصمیم بر این بود مطالبــات داروخانه ها بدون تاخیر 
پرداخت شــود. بازهم تکرار می کنم که ســازمان های بیمه گر، 
طرف حســاب داروخانه ها هستند. بر اساس بند »ل« تبصره ۱۷ 
قانون بودجه ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، ســازمان های بیمه گر 
موظف هستند که مطالبات مراکز درمانی و داروخانه ها را حداکثر 
طی یک ماه از زمان دریافت اسناد پرداخت کنند. این درحالیست 
که همواره پرداخت ها با تاخیر صورت می گیرد؛ به عنوان مثال در 
حالی که بیش از پنج ماه از شروع سال جاری می گذرد، سازمان 
تامین اجتماعی به تازگی مطالبــات فروردین ماه داروخانه ها را 

پرداخت کرده است.
دارویار، افزایش قیمت داروها و بدعهدی سازمان تامین اجتماعی

احمدی درادامه دربــاره چگونگی اجرای طرح دارویار، گفت: هر 
طرحی که روی کاغذ به رشــته تحریــر درمی آید، خوب به نظر 
می رسد اما در زمینه اجرا دچار مشکل هستیم. طرح دارویار طی 
۳ ماه نخســت اجرای خود به خوبی پیــش  رفت؛ اما پس از آن، 
ادامه اجرای این طرح به دلیل بدعهدی سازمان های بیمه گر دچار 
مشکل شد؛ به عبارت دیگر، سازمان های بیمه گر بدعهدی خود 
را بــار دیگر آغاز کردند.احمدی با بیان اینکه اجرای طرح دارویار 
ســبب افزایش ۴ تا ۵ برابری قیمت داروها شد، خاطرنشان کرد: 
البتــه قیمت دارو برای بیماران تغییری نکرد و از همان ابتدا نیز 
مقرر بود که این افزایش قیمت را بیمه ها جبران کنند و دارو تغییر 
قیمتی برای بیمار نداشته باشــد. اما در مجموع به تبع افزایش 

۴ تا ۵ برابری قیمــت دارو، مطالبات داروخانه ها نیز ۴ تا ۵ برابر 
افزایــش یافت. به طوری که میــزان ارزش ریالی طلب یک ماه 
داروخانه ها پس از اجرای طرح دارویار، معادل پنج ماه طلب پیش 
از اجرای طرح دارویار است. اکنون نیز حدود پنج ماه از سال جاری 
می گذرد اما سازمان تامین اجتماعی به تازگی مطالبات فروردین 
ماه داروخانه ها را پرداخت کرده اســت. سازمان تامین اجتماعی 
در ارتباط بــا پرداخت مطالبات داروخانه ها بدعهدی می کند اما 
در ارتباط ســایر سازمان های بیمه گر مانند »نیروهای مسلح« و 
»بیمه سلامت« مشکلی وجود ندارد. این درحالیست که حدود ۷۰ 
درصد مراجعه کنندگان داروخانه ها تحت پوشش سازمان تامین 

اجتماعی قرار دارند.
نامه نگاری با سران دو قوه درباره تامین اجتماعی

عضو هیات مدیره انجمن داروسازان ایران ادامه داد: متاسفانه، سازمان 
تامین اجتماعی به تعهدات خود عمل نکرده و برخلاف قانون عمل 
کرده است. بدعهدی سازمان تامین اجتماعی را طی نامه ای خطاب 
به رئیس جمهور و مجلس شورای  اسلامی اعلام کرده ایم و در این 
نامه ضمن وارد کردن انتقادهای خود، مطرح کرده ایم که استمرار 

شرایط کنونی ممکن است سبب بروز کمبود دارو شود.
پول دارو کجا هزینه می شود؟

احمدی با بیان اشاره به چک های برگشتی داروخانه ها اظهار کرد: 
مجموع چک های برگشتی داروخانه ها در سال ۱۴۰۲ معادل ۱.۵ 
همت بود که این میزان در ۴ ماه نخســت سال جاری بیش از ۳ 
همت است. افزایش میزان چک های برگشتی داروخانه ها بیانگر 
این است که سازمان تامین اجتماعی نسبت به پرداخت مطالبات 
داروخانه ها اقدام نمی کند. از طرفی هم سازمان های »هدفمندی 
یارانه« و »برنامه و بودجه« که مسئولیت تامین اعتبار طرح دارویار 
را بر عهده دارند، هنگامی که این ســازمان ها نسبت به پرداخت 
اعتبــار اقدام می کنند و آن را به حســاب تامین اجتماعی واریز 
می کنند؛ ظاهرا سازمان تامین اجتماعی، اعتبار دریافتی را صرف 
امور دیگر مانند پرداخت حقوق مستمری بگیران و ... می کند. اعتبار 
پرداختی سازمان های »هدفمندی یارانه« و »برنامه و بودجه« در 

حوزه دارو باید نشان دار شود.
سنگینی طرح دارویار بر دوش داروخانه ها

احمدی با اشاره به طرح دارویار گفت: براساس طرح دارویار، سازمان های 
بیمه گر می بایست طرف حساب داروخانه ها باشند. همچنین تصمیم 
گرفته بودند که مابه التفاوت قیمت ارز به آخرین زنجیره یعنی بیمار 
پرداخت شود. اما سوال آن است که چرا مابه التفاوت قیمت ارز به بیمار 
پرداخت نمی شود؟ در پاسخ به این پرسش باید گفت  اگر بیمه موظف 
به پرداخت مابه التفاوت قیمت ارز به بیمار اســت باید آن را به موقع 
پرداخت کند اما در ارتباط با داروخانه ها چنین شرایطی برقرار نیست. 
طرح دارویار بر دوش داروخانه ها بنا شده و داروخانه ها سنگینی اجرای 

این طرح را به دوش می کشند.
بی نظمی ســازمان هدفمندی یارانه ها در پرداخت های 

دارویار

احمدی ادامه داد: اگرچه داورخانه ها با ســازمان هدفنمدی یارانه ها 
هیچ قراردادی ندارند، اما این ســازمان اواســط اجرای طرح دارویار 
به پای کارآمد و مسئولیت پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز را به عهده 
گرفت؛ ورود ســازمان هدفمندی یارانه ها به طرح دارویار سبب بروز 
بی نظمی در اجرای طرح و پرداختی ها شــد؛ نکته جالب توجه این 
اســت که این پول ابتدا به حساب بیمه ها پرداخت شده و سپس به 
حساب داروخانه ها واریز می شود. واریزی سازمان هدفمندی یارانه ها با 
بی نظمی پرداخت می شود و حتی مشخص نیست که مطالبات کدام 
ماه را پرداخت کرده است. پس از اجرای طرح دارویار، ۹۰ درصد وجه 
ریالی داروها به حساب سازمان های بیمه گر وایز می شود و داروخانه ها 

با پیگیری فراوان می توانند مطالبات خود را دریافت کنند.
مشکلات بودجه ای حوزه دارو

عضو هیات مدیره انجمن داروســازان ایــران با بیان اینکه با نگاه 
غیرحرفه ای به صنعت داروســازی مواجه هســتیم، تاکید کرد: 
سازمان غذا و دارو با نگاه کارشناسانه خود نسبت به اعلام بودجه 
مورد نیاز حوزه دارو اقدام می کند. براساس محاسبات کارشناسانه، 
سال گذشــته حوزه دارو به ۱۰۹ همت بودجه نیاز داشت اما از 
میزان فقــط ۶۹ همت تخصیص یافت و ایــن مبلغ به صورت 
کامل پرداخت نشــد. همچنین براساس نظر سازمان غذا و دارو، 
بودجه مورد نیاز دارو برای ســال جاری معادل ۱۲۵ همت است. 
اگرچه حوزه دارو در ســال جاری به ۱۲۵ همت بودجه نیاز دارد 
امــا از این میزان فقط  با ۷۵ همت موافقت و نهایتا هم در قانون 
بودجه مصوب شد. از طرفی هم بر اساس قانون، باید یک دوازدهم 
بودجه تخصیص یافته در هر ماه پرداخت شــود یعنی در هر ماه 
باید ۶.۲۵ همت از بودجه تخصیص یافته دارو پرداخت شــود اما 
از این میزان تاکنون فقط ۱۰ همت پرداخت شــده است. وی با 
بیان اینکه صنعت داروی کشور ۹۸ درصد داروی مورد نیاز کشور 
را تولید می کند، گفت: مشــکلات و نگاه ها سبب بروز مشکلات 
در صنعت  دارو شــده؛ به نحوی که بنابر اظهارات وزیر بهداشت 
۳۰۰ قلم کسری دارو داریم. نه تنها نقدینگی تزریق نشده بلکه 
بودجه تخصیص یافته نیز پرداخت نمی شود. بنابر اظهارات دکتر 
پزشکیان، دارای قوانین هستیم اما قانون را اجرا نمی کنیم. در این 
زمینه نیز باید گفت که سازمان های بیمه گر در صورت تاخیر در 
پرداخت مطالبات مراکز طرف قرارداد، موظف به پرداخت دیکرکرد 
هستند، اما آنها نه تنها دیرکرد را نمی پردازند بلکه مطالبات را هم 
بــا تاخیر پرداخت  می کنند. از طرفی هم اگر یک داروخانه یا هر 
مجموعه ای، حق بیمه پرسنل خود را یک روز با تاخیر پرداخت کند 
۱۲ درصد جریمه می شود. در مجموع کمبود نقدینگی سبب بروز 

مشکلات متعدد در روند تولید و تامین دارو می شود.

عضو هیات مدیره انجمن داروسازان ایران گزارش می دهد

چک های برگشتی داروخانه ها 


